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DEMOKRA TmKl FRONT
^'/^yhh'ocr^A C£f£. CAjjjiz-

- CkyiiuiTHHa Qpne Tope
HBany BpajoBHhy, npe^cjeAKHKy

Ha bcHOBy n^iana 187 noc;ioBHHKa CigriiuTHHe lUpne Tope, npeflcjeflHHiQr Bjiafle l^pne
Foije ̂ uiKy MapKOBHhy nocTasjbaM cjieflehe iiHTaifee:

Aa InH Bjiafla i;pHe Fope HHteHSHBHo paflH na yHHjaheH.y l^pHoropai;a (iuto je y
^yHKi^HjH npoMjeHe H^^eHTHTexa npaBocjiaBHor cTaHOEHHUiTBa na npocTopy
Aanamibe l][pHe Fope}?

HajTo jacHO yKaayje oflJiyHHOCT B;ia;^e I^pne Fope fla H3 obg seMJbe ejiHMHHHUie
CpiicKy npaBocjiaBHy i^pKBy (HajcrapHjy HHCTHxyi^Hjy na obom npocTopy, r^je OHa
ersMCTHpa ofl, 1219. ro^^HHe), o qcMy Haj6ojbe CBje;^0HH ycBajatbe HeycraBHor h
i^HCKpHMHHaTopcKor SaKOHa o cjiodo^H BjepoHcnoBMjecTH ycMjepeHor
Hci^yHHBD npoTHB CIII^ - Ha 0Ay3HMaH>e HiOHe HMOBHHe H HacHjiHy npoMjeny
H.eHor KaHOHCKonpaBHor CTaxyca. Oay xeay noTBpI^yje h Bama HajHOBHja HsjaBa o
CBexocaBJby; Kao h o^hoc BJiacTH y l^pnoj FopM, iicKa3HBaH y KOHTHHj'HTeTy y
iio(bie;;H>Hx .^BaAeceTaK ro/^HHa, npeMa jacHHM craBOBHMa norjiaBapa cbhx
npaBocjiaBHHX i^pKaBa y CBHjexy - ;^a je y l^pHoj FopH CpncKa npaBocaaBHa uipKBa
jeflHHa KaHOHCKa h HcropHjcKa ^pKBa. TBpflH.y ^a Bama B.aaAa cnpoBOflH
npojeKax yHHjahema l^pHoropai^a noTHpeiubyje h MHiteHHHa ̂ a ofl 2011. roAHHe
npHHi^a HHKo.ay neTpoBwha KopyMnHpaxe MH.aHOHHMa cBpa napoflHor HOBi^a, no
HameM Mnmniemy, aSor xora mxo je pHMOKaxonHK, aok cy ocxajiH OpojHH
^OTOM^H MHxpononHxcKO-rocnoflapcKe Kyhe nexpoBHha, KojH cy Kao h h.hxobh
npei^H ocxanH BjepHH npaBocjiaBn»y, ocxann 6e3 Onno KaKBe noMohH h noflpmKe
OA cxpane OBe ̂^pncaBe..

OniuHpHo, H Ha HecnopHHM apryMCHTHMa yreMeAeHo oSpasjiojKeme flahy na caMoj
CjeflHHAH.

Mojihm fla MH oflroBop na nocxaBAeHO nHxame flocTaBHTe y nHcanoj 4)opMH.

y noAropHAH,

19. jy;i 2020. roAHne.

nocnaHHK /^eM0KpaxcK0^ ̂ponxa
npo^). A^yAHMHpyVieKCH]



vv;'h/jf

'om

PRIMUENO:

KLASIPIKACIONI
BROJ;

•

EPA: '

-  ' /
bKHACfeNiCA: PPL£>G "> '4

• V

-:-m

Broy.pi-Ifoo/I
Podgorica, 4. avgust 2020. godine

SKUPSTINA CRNE GORE

Gospodin Ivan Brajovic, predsjednik

Postovani predsjednice,

lu skladu sa stavom 7 clana 187 Poslovnika Skupstlne Crne Gore u
prilogu dostavljam pisane odgovore na poslanicka pitanja postavljena tokom
Premijerskog sata odrzanog 22. jula 2020. godine, kako bi isti bill dostavljeni
uvazenim poslanicima.

DuSko rkovic



Klub poslanika Demokratskog fronta.
Budimir Aleksic

i

POSLANICKO PITANJE

Da U Vlada Crne Gore intenzivno radi na unijacenju Crnogoraca (sto je u funkciji
promjene identiteta pravoslavnog stanovnistva na prostoru danasnje Crne Gore)?

Na to jasno ukazuje odlucnost Vlade Crne Gore da iz ove zemlje eliminise Srpsku
pravoslavnu crkvu (najstariju instituciju na ovom prostoru, gdje ona egzistira od 1219.
godine), o cemu najbolje svjedoci usvajanje neustavnog i diskriminatorskog Zakona o
slobodi vjeroispovijesti usmjerenog iskljucivo protiv SPC - na oduzimanje njene imovine
i nasiinu promjenu njenog kanonsko-pravnog statusa. Ovu tezu potvrduje i Vasa
najnovija izjava o svetosavlju, kao i odnos vlasti u Crnoj Gori, iskazivan u kontinuitetu u
posljednjih dvadesetak godine, prema jasnim stanovima poglavara svih pravoslavnih
crkava u svijetu - da je u Crnoj Gori Srpska pravoslavna crkva jedina kanonska i
istorijska Crkva. Tvrdnju da Vasa Vlada sprovodi projekat unijacenja Crnogoraca
potkrepljuje i cinjenica da od 2011. godine princa Nikola Petrovica korumpirate
milionima evra narodnog novca, po nasem misljenju, zbog toga sto je rimokatolik, dok
su ostali brojni potomci mitropolitsko-gospodarske kuce Petrovica, kojisu kao injihovi
preci ostali vjerhi pravoslavlju, ostali bez bilo kakve pomoci i podrske od strane ove

drzave.

ODGOVOR

Poslanice Aleksicu,

Moram Vam priznati da sam vise puta morao da procitam Vase pitanje, da se uvjerim

da me zaista pitate da li ova Vlada intenzivno radi na unijacenju Crnogoraca; odnosno
da ze\i da promijeni identitet pravoslavnog stanovnistva na prostoru danasnje Crne

Gore.

Nastojeci da argumentujete ovu Vasu tvrdnju, zbunili ste me do kraja. Jer to sta ste
sve naveli u prilog Vasoj tezi, zaista je bez ikakvog utemeljenja u cinjenicama.

Razumijem da smo mi vec u predizbornoj kampanji i da je to vrijeme kada politicari
znaju da ;,zaborave" na cinjenice, ali Vi ste ovoga puta bas pretjerali.

Skoro tri cetvrtine stanovnistva Crne Gore su, kao sto znamo, pravoslavci.



Tvrditi da ova Vlada intenzivno radi na njihovom prevodenju u katolicanstvo je
apsolutna besmislica, koja se mogla roditi same u glavama onih kojima je prevodenje
Crnogoraca u srpski nacionalni korpus glavna ideja vodilja. Pa kad to prevodenje ne
uspijeva, onda valja iskonstruisati postojanje neke nevidljive sile koja nas vuce u
bezdan, ovaj put nazvan unijacenjem.

I

Ova Vlada niti koga prevodi, niti ce koga prevoditi bilo u vjerske, bilo u nacionalne
korpuse. Svaki gradanin Crne Gore o svom vjerskom i nacionalnom identitetu
izjasnjava se slobodno i po sopstvenom osjecaju - tako je bilo do sada, bice i ubuduce.
To vazi i za mene, i za Vas, poslanice Aleksicu.

Dalje, ne postoji nikakva odlucnost Vlade Crne Gore da iz ove zemlje eliminise Srpsku
pravoslavnu crkvu, a ponajmanje o tome moze da svjedoci usvajanje Zakona o slobodi
vjeroispovjesti.

Niti je Zakon usmjeren, kako Vi kazete iskljucivo protiv Srpske pravoslavne crkve, niti
na oduzimanje njene imovine, niti na promjenu njenog statusa.

0 tome smo se kao Vlada izjasnili prekjuce i juce, nudeci potpunu zastitu imovine
Srpske pravoslavne crkve, i to kroz hitne izmjene i dopune Zakona, pa je i to odbijeno!

Ja sam siguran da je sve to Vama veoma dobro poznato, bas kao i cinjenica da Srpska
pravoslavna crkva, kao institucija pod tim imenom, u Crnoj Gori postoji stotinjak
godina, a ne osamsto, kako Vi kazete.

Drzava Crna Gora ima obavezu da na valjan nacin uredi pitanje slobode

vjeroispovijesti, kao i sva druga pitanja koja se u vezi sa tim namecu, u skladu sa

najvisim standardima evropskih demokratija.

Sa ogromnim strpljenjem i tolerancijom nastojali smo da razjasnimo nedoumice sa
celnicima Srpske pravoslavne crkve u Crnoj Gori oko novog Zakona.

Dalje, kao potvrdu Vase teze navodite i moju nedavnu izjavu o svetosavlju, odnosno
suprotstavljenosti ove ideologije crnogorskom antifasizniu. Potpuna neznavenost, ili
zla namjera, stoje iza pokusaja izjednacavanja lika Svetog Save, koji je svoju misiju

imao u 13. vijeku, i svetosavlja koje je kao politicka ideologija nastalo tridesetih
godina proslog vijeka.



Dakle, 'svetosavlje ]e samo ..pozajmilo" ime od srpskog sveca, a utemeljili su ga u
tadasnjoj Kraljevini Jugoslavijk kao sto znate, srpski episkop Nikolaj Velimirovic i
srpski profasisticki politicar Dimitrije Ljotic, u predvecerje Drugog svjetskog rata.

Poznato je da je sustina svetosavske ideologije u konceptu - jedan narod, jedna
religija, jedna drzava. U torn konceptu niti ima crnogorskog naroda, niti crnogorske
drzave. Sve je - srpsko! Toliko o odnosu ove ideologije prema Crnoj Gori i
Crnogorcima.

Kad ste me vec Vasim pitanjem vratili u ove istorijske teme, moram Vas takode
podsjetiti na istorijske cinjenice o odnosu idejnih tvoraca i protagonista svetosavskog
nacionalizma prema antifasistickom pokretu, odnosno na njihovu kolaboraciju sa
fasistima.

Vjerujem da Vam je poznato da je Adolf Hitler jos prije pocetka Drugog svjetskog rata
odlikovao episkopa Nikolaja Velimirovica, koga rado nazivaju i vladikom. Citiracu
nesto sto Vi, vjerujem, kao istoricar, takode znate - a to su rijeci episkopa Velimirovica

0 Hitleru. Citiram:

„Mora se odati postovanje sadasnjem njemackom vodi koji je kao prost zanatlija i
covek iz naroda uvideo da je nacionalizam bez vere jedna anomalija, jedan hladan i

nesiguran mehanizam. I evo, u dvadesetom veku, on je dosao na ideju svetog save i

kao laik poduzeo je u svom narodu onaj najvazniji posao, koji prilici jedino svetitelju,

geniju; i heroju." Kraj citata. Kraj citata, gospodine Aleksicu.

Dozvolite i da Vas podsjetim da su antievropejstvo i antisemitizam takode snazno

prisutni u inace obimnom i nekim segmentima znacajnom djelu episkopa
Velimirovica za srpsku crkvu i srpski narod.

Takode, i na cinjenicu da je blisko saradivao sa nespornim saradnikom fasista

Dimitrijem Ljoticem, cije su jedinice u sluzbi Vermahta, izmedu svega ostalog,
ucestvovale i u masakru nad dacima i svim muskim osobama u Kragujevcu 1941.

godine. Skoro tri hiljade ljudi je tada strijeljano!

Posmrtni govor Ljoticu odrzao je upravo episkop Velimirovic 1945. godine, kada ga
je nazvao, citiram: „Ideologom hriscanskog nacionalizma i pravim reprezentom

srpske politike." Zavrsen citat.



Kad smo se vec dotakli ovih velikih antifasista, poslanice Aleksicu, moram Vas

podsjetiti i na to da ste Vi licno inicirali da se u Beranama podigne spomenik
cetnickom vojvodi Pavlu Durisicu.

Takode, Vi biste rekli „istaknutom antlfasisti" kojeg je Hitler u maju 1944. godine, na
predlog njemacke komande za Jugoistok, odlikovao Ordenom gvozdenog krsta!?
Ispada' da je Hitler - taj svetitelj, genije i heroj, kako ga je vidio idejni tvorac
svetosavlja - praktikovao da znacajna odlikovanja dodjeljuje antifasistima!

A znamo da nije^ jer je odlikovao iskljucivo svoje ratne saveznike.

Istoriju svako moze da tumaci na svoj nacin, moze i da nastoji da je upodobi svojim
interesima, ali istorijske cinjenice su - jedne i nesporne.

Ja sam samo podsjetio na te cinjenice, i to konkretnim povodom obiljezavanja
Trinaestojulskog ustanka.

Dakle, antifasizmom se ne mogu kititi saradnici fasista.

To je sve sto sam na tu temu saopstio, nista novo i nista epohalno nijesam otkrio, a
ponajmanje - antisrpsko. Naravno, medu Srbima, to znamo svi, bio je veliki broj

boraca za slobodu, partizanskih komandanata, narodnih heroja, i mi antifasisti uvijek
cemo se diviti njihovoj velicanstvenoj borbi, ruku pod ruku sa crnogorskim i svim
ostalim antifasistima.

I

1, konacno, da bi optuzili Vladu da radi na unijacenju Crnogoraca, potegnuli ste

argument, koji, da budem iskren, uopste nijesam razumio: da princa Nikolu Petrovica

korumpiramo milionima eura zbog toga sto je rimokatolik, dok ostali potomci kuce

Petrovica koji su ostali vjerni pravoslavlju nemaju nikakvu pomoc drzave!?

Cinjenice su sljedece: tacno prije devet godina Skupstina Crne Gore, dakle ova
Skupstina, donijela je Zakon o statusu potomaka dinastije Petrovic Njegos, a u clanu
1 tog Zakona stoji:

„Radi istorijske i moraine rehabilitacije dinastije Petrovic Njegos, ovim Zakonom se

ureduju pitanja od znacaja za status potomaka dinastije Petrovic Njegos, koja je

detronizovana protivno Ustavu za Knjazevinu Crnu Goru, aktom nasilne aneksije

drzave iz 1918. godine". Kraj citata.

Prema ovom Zakonu, potomke dinastije predstavlja najstariji muski potomak, a to je

praunuk kralja Nikole, princ Nikola Petrovic



Vlada Crne Gore je u prethodne skoro cetiri godine same sprovodila u zivot obaveze
iz pomenutog Zakona, ne baveci se vjerskim i vjeroispovijednim opredjeljenjima
potomaka dinastije Petrovic Njegos.

Niti znam, niti se interesujem ko je kakvog vjerskog opredjeljenja. To na kraju i nema
nikakve veze sa sadrzajem Zakonakoji je usvojen u ovoj Skupstini prije devetgodina,
a koji je Vlada duzna da sprovodi.

Tako da je besmisleno dovoditi u vezu vjersko opredjeljenje princa Nikole sa
izmisljenim nastojanjem Vlade da radi na unijacenju Crnogoraca, a to se jednom
rijecju zove - podvala!

Sustinaje.poslanice Aleksicu, da je teku samostalnoj i demokratskoj Crnoj Gori mogla
da bude ispravljena velika nepravda ucinjena dinastiji Petrovic Njegos na kraju Prvog
svjetskog rata.

Nepravda prema dinastiji, ali i prema drzavi Crnoj Gori, i prema svima koji u njoj zive.

Zato cu ovu priliku iskoristiti da podsjetim da je princ Nikola Petrovic prije tri godine
primio najvise odlikovanje Francuske Republike: Nacionalni orden Legije casti.

Tom prilikom predstavnik Ministarstva vanjskih poslova Francuske prenio je
sljedecu poruku, i opet moram citirati:

„Mi smo ovdje, medu ovim zidovima, u pobjednickoj euforiji 1918. godine zbog
Jugoslavije zrtvovali Kraljevinu Crnu Goru onome sto smo smatrali visim interesima.
Vas pradjed je od samog pocetka rata 1914. bio saveznik koji se hrabro borio protiv

nadmocnog neprijatelja, ali je na versajskoj mirovnoj konferenciji to zaboravljeno."
Kraj citata.

1 mi smo, poslanice Aleksicu, cekali skoro cio vijek da ispravimo nepravdu ucinjenu
tada Crnoj Gori. Ispravili smo je na mirnom i demokratskom referendumu 2006. A

ubrzo potom i nepravdu prema dinastiji Petrovic Njegos.

Tako radi drzava i tako radi Vlada koja je odgovorna prema crnogorskoj istoriji, ali i

prem'a nasoj buducnosti. Ne Vlada, nego vlade. Ne tracari i ne prebira po vjerskim
opredjeljenjima. Naprotiv, odgovorna je prema gradanskom konceptu savremene
crnogorske drzavel

Odgovorna je za stabilnost naseg drustva i za njegov sveukupni napredak.


